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Latvijas Zinātnes padomes, Latvijas Zinātņu akadēmijas un Latvijas Zinātnieku savienības laikraksts

Lai spoži kvēl atmiņu liesmiņas!
Sveiciens Lāčplēša dienā!

Foto – J. Brencis

Sveicam jubilārus!
 4. novembrī – LZA ārzemju locekli Jarlu VIKBERGU!
17. novembrī – LZA goda doktoru Jerži MIHNU!
19. novembrī – LZA goda locekli Karinu PĒTERSONI!
22. novembrī – LZA īsteno locekli Donātu ERTU!
28. novembrī – LZA ārzemju locekli Rihardu VILLEMSU!

Ad multos annos!        Latvijas Zinātņu akadēmija

SVEICAM 
AKADĒMIĶUS AR 

VALSTS AUGSTĀKĀ 
APBALVOJUMA 
PIEŠĶIRŠANU!

Valsts apbalvojumi – Triju Zvaigžņu ordenis, Viestura orde-
nis un Atzinības krusts – piešķirti 74 sabiedrības pārstāvjiem, 
liecina otrdien, 29. oktobrī, publicētie Ordeņu kapitula paziņo-
jumi oficiālajā izdevumā "Latvijas Vēstnesis". Apbalvoto vidū ir 
četri Latvijas Zinātņu akadēmijas akadēmiķi. Sveicam!

Ordeņu kapituls 2019. gada 18. oktobrī nolēma par seviš-
ķiem nopelniem Latvijas valsts labā apbalvot ar Triju Zvaigžņu 
ordeni un iecelt par Triju Zvaigžņu ordeņa komandieri vēstur-
nieku, ilggadējo Latvijas Universitātes Vēstures un filozofijas 
fakultātes profesoru, Latvijas Zinātņu akadēmijas akadēmiķi, 
Dr.habil.hist. Inesi Feldmani, vēsturnieku, Latvijas Universitā-
tes Vēstures un filozofijas fakultātes profesoru, Latvijas Zināt-
ņu akadēmijas akadēmiķi, Dr.hist.  Ēriku Jēkabsonu, Vācijas 
Bundestāga vēsturnieku, Latvijas Universitātes Vēstures un fi-
lozofijas fakultātes profesoru, Latvijas Zinātņu akadēmijas aka-
dēmiķi, Dr.habil.hist. Aivaru Strangu, kā arī par Triju Zvaigžņu 
ordeņa virsnieku: Rīgas Tehniskās universitātes Materiālzināt-
nes un lietišķās ķīmijas fakultātes profesoru, Lietišķās ķīmijas 
institūta direktoru, Latvijas Zinātņu akadēmijas akadēmiķi, 
Dr.habil.chem. Valdi Kamparu.

LATVIJAS ZINĀTŅU 
AKADĒMIJAS 

RUDENS PILNSAPULCE
Ceturtdien, 2019. gada 21. novembrī, plkst. 14.00

LZA Portretu zālē
Rīgā, Akadēmijas laukumā 1, 3. stāvā

DARBA KĀRTĪBA

LZA prezidenta Ojāra Spārīša uzruna

Laudatio Bruno Andersonam 
Akadēmiķis Aivars Žūriņš

LZA Lielās medaļas pasniegšana Bruno Andersonam

“Koks mainīgajā vidē” 
Akadēmiķis Bruno Andersons

Laudatio Linardam Skujam 
Akadēmiķis Andris Šternbergs

LZA Lielās medaļas pasniegšana Linardam Skujam

“Gaisma stiklā” 
Akadēmiķis Linards Skuja

“Eiropas Savienība pētniecībai:  
Latvijas intereses nākamai septiņgadei” 

Eiropas Parlamenta deputāts,  
LZA korespondētājloceklis Ivars Ījabs

LZA jauno locekļu vēlēšanas

Pārrunas pie kafijas tases un vēlēšanu rezultāti 
LZA Sēžu zālē 2. stāvā

Latvijas Zinātņu akadēmijas Prezidijs30. oktobrī Latvijas Zinātņu akadēmijā (LZA) noritēja 
LZA prezidenta Ojāra Spārīša, Latvijas Universitātes (LU) 
rektora pienākumu izpildītāja Indriķa Muižnieka un LU 
Stratēģijas padomes priekšsēdētāja Andreja Ērgļa tikšanās 
ar Eiropas Investīciju bankas (EIB) publiskā sektora noda-
ļas vadītāju Baltijas valstīs un Ziemeļeiropā Rafalu Ribacki 
(Rafal Rybacki).

Sarunā piedalījās arī EIB pārstāve Marina Ismaila (Marina 
Ismail), kā arī zinātnes un inovācijas attīstības programmas 
izstrādē iesaistītie: LU Stratēģijas padomes locekle Gunta Rača, 
Baltijas Jūras reģiona Zinātņu akadēmiju sadarbības koordina-
tore Jūlija Stare un finanšu eksperte Dace Tola.

Tikšanās laikā prof. Ojārs Spārītis iepazīstināja klātesošos 
ar Latvijas Zinātņu akadēmijas veikumu un tuvākajiem 
attīstības plāniem, savukārt prof. Indriķis Muižnieks akcentēja 
nepieciešamību izveidot finansēšanas modeli – platformu, 
lai ilgtermiņā nodrošinātu zinātnes, tehnoloģiju pārneses un 
inovatīvu produktu attīstību gan Baltijas jūras reģionā,  gan 
Latvijā, īpaši aktualizējot atbalsta nepieciešamību zinātniskā 
personāla atalgojuma celšanai atbilstoši Eiropas valstu 
līmenim.

EIB pārstāvji pauda atbalstu LZA un LU iecerēm sniegt 
mērķtiecīgu atbalstu zinātnes un inovāciju atbalstam Latvijā, 
tādējādi nodrošinot cilvēkkapitāla izaugsmi un valsts attīstību. 

Oktobra pēdējās dienās, 29. un 30. oktobrī LZA Lauksaim-
niecības un meža zinātņu nodaļa un Latvijas Lauksaimniecības 
un meža zinātņu akadēmija organizēja Ziemeļvalstu Lauksaim-
niecības zinātnieku asociācijas (NJF) vadības tikšanos Rīgā.

Tikšanās laikā tika pārrunātas aktualitātes, kas saistītas ar 
plānoto 2022. gada NJF kongresu Norvēģijā, prezidenta pilnva-
ru pagarināšanu līdz 2022. gadam, kā arī par Latvijas kandidātu 
izvirzīšanu NJF Atzinības rakstam.

Teksts un foto Ligita Āzena,
 LZA LMZN zinātniskā sekretāre

IZSLUDINĀTS  
IKGADĒJAIS KONKURSS  

“DESMIT GADA  
ZINĀTNISKIE  

SASNIEGUMI LATVIJĀ”
Ar Latvijas Zinātņu akadēmijas (LZA) Prezidija 2019. gada 

14. oktobra lēmumu tiek izsludināts ikgadējais konkurss 
“Desmit gada zinātniskie sasniegumi Latvijā”.

Pieteikumus konkursam ir tiesīgi iesniegt Izglītības un 
zinātnes ministrijas Zinātnisko institūciju reģistrā esošie 
zinātniskie institūti, universitātes, augstskolas, universitāšu 
fakultātes, kā arī LZA īstenie locekļi. 

Pieteikumi nosūtāmi uz e-pasta adresi sasniegumi@lza.
lv no š.g. 1. novembra līdz 6. decembrim plkst. 15.00. 
Saņemtie pieteikumi tiks izvērtēti līdz š.g. 20. decembrim, 
bet līdz decembra beigām LZA Prezidijs apstiprinās gada 
nozīmīgāko zinātnes sasniegumu desmitniekā iekļuvušos 
pieteikumus.

Pieteikums konkursam sastāv no publicējamās daļas, kas 
ietver darba nosaukumu, institūta nosaukumu un sasniegu-
ma raksturojumu, kas uzrakstīts plašam interesentu lokam 
saprotamā veidā, un nepārsniedz 800 rakstāmzīmes. Nepub-
licējamā pieteikuma daļa var būt veidota kā īsa anotācija ar 
papildu informāciju par darba saturu un tā atspoguļojumu 
zinātniskajā literatūrā, patentos, monogrāfijās un citur. 

Gada nozīmīgākie sasniegumi tiek iedalīti teorētiskās 
zinātnes un lietišķās zinātnes sasniegumos. LZA Prezidijam 
ir tiesības izņēmuma kārtā iekļaut gada nozīmīgāko sasnie-
gumu sarakstā vairāk nekā desmit darbus, ja pēdējie divi vai 
trīs no tiem tiek novērtēti vienādi, kā arī piešķirt atzinības 
rakstus. 

Vairāk par konkursu un tā laureātiem sk. LZA mājaslapā. 
Informācija:

Alma Edžiņa, LZA Senāta zinātniskā sekretāre  
Tālr. +371 67223931; E-pasts. alma@lza.lv 

EIROPAS INVESTĪCIJU BANKAS PĀRSTĀVJI, LZA PREZIDENTS, 
LU REKTORS UN LU STRATĒĢIJAS PADOMES PRIEKŠSĒDĒTĀJS 
PĀRRUNĀ STARPVALSTU ZINĀTNES ATTĪSTĪBAS PROGRAMMU 

2021. – 2027. GADIEM

Līdztekus uzsverot, ka EIB un LU šobrīd ir liela sadarbības 
pieredze stratēģiski nozīmīgu projektu īstenošanā.

Avots – www.lu.lv
Foto no LU fotoarhīva

ZIEMEĻVALSTU LAUKSAIMNIECĪBAS  
ZINĀTNIEKU ASOCIĀCIJAS (NJF) TIKŠANĀS 
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LATVIJAS JAUNO ZINĀTNIEKU APVIENĪBĀ

16. oktobrī “Latvijas Vēstneša” portālā tika publicēts Guntara 
Laganovska raksts “Jaunā Zinātnes padome. Ieguvumi un riski”, 
kurā savu viedokli par jaunveidojamo Latvijas Zinātnes padomi 
izteica Latvijas Zinātņu akadēmijas prezidents Ojārs Spārītis, 
Latvijas Zinātnes padomes priekšsēdētājs Jānis Kloviņš, LU pro-
fesors un biedrības “Latvijas formula 2050” priekšsēdētājs Mār-
cis Auziņš, kā arī mūsu apvienības valdes priekšsēdētāja Ieva 
Siliņa. Zemāk publicējam LJZA viedokli.

LZJA pavisam noteikti atbalsta IZM vēlmi veidot vienotu zi-
nātnes politikas institūciju – jauno LZP. Tam mēs redzam vismaz 
trīs būtiskus iemeslus.

Pirmkārt, lemjot par finansējumu zinātnes iniciatīvu un pro-
jektu īstenošanai, ļoti būtiska sadaļa ir zinātniskā vērtēšana. Pē-
dējos pāris gados pašreizējā LZP ir pierādījusi sevi kā spēcīgāko 
ekspertīzes nodrošinātāju Latvijā, tomēr tā nav vienīgā institū-
cija, kas to dara. Līdz ar to ir loģiski un efektīvi konsolidēt šo 
kompetenci vienkopus.

Otrkārt, Latvijā šobrīd ir vairākas institūcijas, kas nodarbojas 
ar zinātnisko projektu organizēšanu un uzraudzību. Tā ir sa-
drumstalota vide, kuras kapacitāti ir vērts apvienot. Tas dotu ie-
spēju izveidot vienotu komunikāciju un birokrātisko un uzrau-
dzības mehānismu, kuru vieglāk uztvert gan zinātniekiem, gan 
sabiedrībai. Līdz šim LZP ir bijusi koleģiāla zinātnieku institū-
cija. Saglabājot jaunajā modelī koleģiālu zinātnieku elementu, 
iespējams arī turpmāk fokusēties uz rezultātu, nevis procesu.

Treškārt, apvienojot pašreizējo LZP, par zinātni un inovāci-
jām atbildīgo Valsts izglītības un attīstības aģentūras departa-
mentu un Studiju un zinātnes administrāciju (izņemot studiju 
kreditēšanas daļu, kas turpmāk būs Valsts izglītības un attīstī-
bas aģentūras padotībā) lielākā un spēcīgākā LZP, jārodas re-
sursam, kas ļaus mērķtiecīgi strādāt pie plašākiem zinātnes iz-
aicinājumiem gan Latvijā, gan starptautiski. Tie ietver politikas 
veidošanas un starptautiskas sadarbības jautājumus, kas palī-
dzētu IZM un Latvijas zinātnes videi attīstīties straujāk.

Tomēr konsolidētās institūcijas izveidē ir saskatāmi arī po-

tenciāli riski, kas saistīti ar jaunās institūcijas vadības iecelšanu 
un veidu, kā turpmāk tiks pieņemti stratēģiski nozares politikas 
lēmumi. Pēc LJZA domām ir kritiski svarīgi, lai vadītājam tiktu 
prasīta pieredze zinātnisku institūciju augstākā līmeņa vadībā, 
kas mazinātu iespēju politiski izraudzītam un nozari nepārzi-
nošam kandidātam iegūt šo amatu. Mūsuprāt ir nepieciešams 
starptautisks, atvērts konkurss īstā kandidāta atrašanai, kā arī 
nepieciešams ne tikai izvērtēt potenciālo jaunās Latvijas Zināt-
nes padomes vadītāju personību, prasmes un pieredzi, bet arī 
likt viņiem pastāstīt par savu stratēģisko redzējumu un iepazīs-
tināt komandu. Vadītājs bez komandas un skaidra stratēģiska 
redzējuma var sagraut Latvijas zinātnes sistēmu, tādēļ nepie-
ciešams nodrošināties pret šo risku. Turklāt jaunās LZP vadītā-
jam ir jābūt ne tikai izcilam zinātniekam, bet arī – varbūt pat 
vēl lielākā mērā – izcilam vadītājam un līderim. Mēs kategoriski 
noraidām konceptuālajā ziņojumā izteikto ideju par (institūtos 
un augstskolās strādājošu) zinātnieku padomdevēju komisijas 
izstrādātu stratēģiju, kura jāievieš jaunās LZP direktoram.

Tāpat būtu svarīgi noteikt skaidrus principus pēc iespē-
jas plašākai nozares dalībnieku iesaistei stratēģisku lēmumu 
pieņemšanā, piemēram, veidojot koleģiālu padomdevēju or-
gānu. Šādā orgānā ir nepieciešams iekļaut visus ekosistēmas 
dalībniekus, sākot ar jaunajiem zinātniekiem un studentiem, 
arodbiedrībām un beidzot ar darba devēju pārstāvjiem.

Tā kā konceptuālais ziņojums ir tapis steigā (uz to norāda 
pieļautās gramatikas kļūdas un vairākas neprecizitātes piemē-
ros), LJZA aicina izvērtēt citu valstu pieredzi līdzīgu organizā-
ciju statusam. Vai jaunā LZP kā IZM pakļautības iestāde ir īstais 
risinājums? Lūdzam izvērtēt ne tikai tās valstis, kas šobrīd ir 
līdzīgas mums (ar atdalītu zinātnes un inovāciju sistēmu), bet 
arī tās, kurām mēs vēlamies līdzināties, gan pārvaldības, gan 
zinātnisko rezultātu ziņā. Uzskatām, ka ir vitāli nepieciešams 
jau tagad plānot jaunās LZP sasaisti ar Ekonomikas ministriju 
un tās pakļautības iestādēm, lai nodrošinātu inovāciju ekosis-
tēmas izaugsmi.

NĀKAMĀ GADA APRĪLĪ  
NOTIKS PostDoc  

PROGRAMMAS FORUMS
2020. gada 8. aprīlī Valsts izglītības attīstības aģentūra (VIAA) 

sadarbībā ar Latvijas Jauno zinātnieku apvienību rīko diskusiju 
forumu “Zinātnes daudzveidīgums un potenciāls Latvijā”, kurā 
aicināti piedalīties potenciālie zinātnieki –  vidusskolēni un stu-
denti. Pasākumu organizē, lai informētu par PostDoc Latvia prog-
rammas rezultātiem un iedvesmotu jauniešus studijām, kā arī 
iespējamai karjerai zinātnē.

Plānots, ka forumu atklās Valsts prezidents Egils Levits, kā arī 
Izglītības un zinātnes ministrijas, VIAA un Latvijas Jauno zinātnie-
ku apvienības vadības pārstāvji. Foruma plenārsēdē izcili Latvijas 
zinātnieki un pētnieki diskutēs par zinātnes sasniegumiem, zi-
nātnieka karjeras iespējām un izaicinājumiem, par savu pētījuma 
rezultātiem un atklājumiem. 

Foruma otrajā daļā būs organizētas tematisko diskusiju gru-
pas, kurās jaunie pētnieki iepazīstinās ar saviem pētījumiem tā-
dās jomās kā viedie materiāli un tehnoloģijas, inovatīvas diag-
nostikas un ārstēšanas metodes, jauni medikamentu risinājumi, 
inovatīvi pārtikas produkti, vides kvalitātes uzlabojumi, sociāli 
ekonomisku izaicinājumu risinājumi, inovācijas informācijas un 
komunikācijas tehnoloģijās, sabiedrības kultūras un izglītības at-
tīstība. Tematiskajās diskusijās foruma apmeklētājiem būs arī ie-
spēja iepazīt PostDoc Latvia projektu ietvaros radītos produktus 
un tehnoloģijas, piemēram, nogaršot jaunus pārtikas produktus, 
izmēģināt viedā tekstila apģērbu.

Pirmais PostDoc Latvia programmas rīkotais forums “Ko nozī-
mē būt zinātniekam?” notika 2017. gada nogalē, un to apmeklē-
ja vairāk nekā 300 vidusskolēni, studenti un interesenti no visas 
Latvijas. Forums tiek organizēts Eiropas Savienības fondu projek-
ta “Atbalsts pēcdoktorantūras pētniecības īstenošanai” ietvaros, 
kurā ir bijušas trīs atlases kārtas. Pirmajās divās atlases kārtās 
ir atbalstīti 192 pēcdoktorantu pētījumu projekti. Trešajā kār-
tā ir iesniegti 203 projekti, kuru vērtēšana tiks noslēgta šī gada 
novembrī. Savukārt ceturto atlases kārtu ir plānots izsludināt 
2020. gada pirmajā pusē.

PostDoc Latvia aicina programmas pēcdoktorantus aktīvai 
dalībai forumā, gan prezentējot sava pētījuma rezultātus un 
sasniegumus, gan rosinot foruma plenārsēdes un darba grupu 
diskusiju tēmas, gan piedaloties diskusiju vadīšanā.

Lūdzam pēcdoktorantus par dalību forumā sazināties ar Līgu 
Mirlinu, VIAA Pētniecības un inovāciju politikas atbalsta nodaļas 
vecāko eksperti, tālrunis 67785472, e-pasts: liga.mirlina@viaa.gov.lv.

Pateicoties labajām atsauksmēm no Zinātnes puss-
topiem/Pint of Science  2019, kurus Latvijas Jauno zinātnieku 
apvienība organizēja Daugavas kreisajā krastā, sadarbībā ar 
Latvijas Sociologu asociāciju un Latvijas Antropologu biedrību 
papildinām iespēju tikties arī labajā krastā – šoreiz Teikas “Ezītis 
miglā” 27. novembrī un “Veldzē” 9. decembrī.

Kāpēc organizējam? Ikdienā topošajiem un esošajiem 

zinātniekiem bieži vien neizdodas atrast laiku nesteidzīgi 
un atbrīvoti parunāt par saviem pētījumiem, idejām un arī 
problēmām. Tomēr tieši sarunas bieži palīdz atrast jaunu skat-
punktu, risinājumu vai domu saviem izaicinājumiem un, pat ja 
nē, vakars ir pavadīts interesantās sarunās!

Laipni lūgti kopīgi pavadīt vakaru neformālās sarunās par 
zinātni!  Pirmās uzkodas no LJZA!

EIROPAS KOSMOSA AĢENTŪRAS 
SADARBĪBA AR LATVIJAS  

JAUNAJIEM ZINĀTNIEKIEM
Pirms gada Latvijas Jauno zināt-

nieku apvienības biedrs Aivis Ašma-
nis ieguva inženierzinātņu doktora 
grādu, aizstāvot promocijas darbu 
par virsmas montāžas komponenšu 
izpēti ar 3D modelēšanas palīdzību, 
kas tika izstrādāts Rīgas Tehniskās 
universitātes Enerģētikas un elektro-
tehnikas fakultātes Industriālās elek-
tronikas un elektrotehnikas institūtā. 
Tomēr Aivi Ašmani no citiem doktora 
grāda ieguvējiem atšķir viena lieta 
– viņš ir tikai viens no dažiem jauna-
jiem zinātniekiem, kurš promocijas darba izstrādes laikā ir stažē-
jies Eiropas Kosmosa aģentūras (EKA) pētniecības centrā.

Dr. Aivis Ašmanis pirms četriem gadiem kā otrā kursa dokto-
rants devās uz Eiropas Kosmosa pētniecības un tehnoloģiju cen-
tra Elektromagnētiskās savietojamības laboratoriju Nordvijkā, 
Nīderlandē uz sešiem mēnešiem. Šajā laikā tika veikta izpēte par 
plašāka pielietojuma programmatūras izvēli, lai automatizētu 
kosmisko iekārtu elektromagnētiskās saderības pārbaudi.

Latvijas zinātniekiem ir iespēja saņemt EKA stažēšanās sti-
pendijas, jo 2013. gadā Izglītības un zinātnes ministrija (IZM) ir 
parakstījusi Eiropas Sadarbības valsts līgumu ar EKA, tomēr, kā 
atzīst Aivis, lai ņemtu dalību šajā programmā, jābūt mērķtiecībai 
un izpratnei, kā jaunais zinātnieks sniegs ieguldījumu izvēlētā 
institūcijā un ko iegūs pats. Padomus stipendijas pieteikšanās 
procesam deva ne tikai IZM pārstāvis, bet arī brālis Gundars Aš-
manis, kurš bija otrais EKA stipendiāts.

Kā vienu no lielākajiem ieguvumiem no EKA stažēšanās 
programmas, Dr. Aivis Ašmanis min iespēju būt daļai no zināt-
nieku komandas EKA pētniecības centrā, kur pasaules mērogā 
risina problēmsituācijas noteiktā zinātnes nozares laukā, līdz ar 
to atgriežoties Latvijā, viņš ir ieguvis zināšanas un prasmes, kas 
Latvijas līmenī ir ekskluzīvas. Šīs zināšanas tiek pielietotas gan 
zinātniskajā darbā RTU, gan arī palīdzot industrijai savas kom-
petences ietvaros. Jāmin arī, ka esot daļai no EKA pētniecības 
centra zinātnieku komandas, stažēšanās laikā iegūtie kontakti 
tiek uzturēti joprojām, tādejādi iekļaujoties pasaules līmeņa zi-
nātnieku dialogā par nozares aktuāliem jautājumiem.

Konsultācijas par pieteikšanos stažēšanās programmai EKA 
pētniecības centros var saņemt, sazinoties ar IZM Augstākās 
izglītības, zinātnes un inovāciju departamenta vecāko ekspertu 
(starptautiskās pētniecības sadarbības iniciatīvas) Kasparu Karo-
li, e-pasta adrese kaspars.karolis@izm.gov.lv, tālr.: 67047996.

Justīne Vīķe, Aivis Ašmanis, LJZA biedri
Foto – A. Ašmanis

LJZA VIEDOKLIS PAR JAUNO ZINĀTNES PADOMI

AICINĀM UZ ZINĀTNES PUSSTOPU!

RSU ŠŪNU PĒTNIEKU VEIKUMS SAISTĪBĀ AR 
PĒTĪJUMIEM, PAR KO ŠOGAD PIEŠĶIRTA NOBELA 

PRĒMIJA MEDICĪNĀ

Inese Čakstiņa

Prestižā Nobela prēmija medicīnā šogad piešķirta ASV 
dzimušajiem zinātniekiem Viljamam Kelinam (William G. Ka-
elin) un Gregam Semenzam (Gregg L. Semenza), kā arī britu 
zinātniekam Pīteram Retklifam (Peter J. Ratcliffe). Nobela 
prēmijas komiteja ir novērtējusi viņu pētījumus par to, kā 
šūna jūt skābekļa klātbūtni un ko tā dara, kad tai pietrūkst 
skābekļa. Šūnu pētījumi saistībā ar šiem atklājumiem notiek 
arī Rīgas Stradiņa universitātes Onkoloģijas institūta Mole-
kulārās ģenētikas laboratorijā.

Šķiet, ikviens no mums zina, cik ļoti skābeklis ir nepieciešams 
mūsu organismam. Zemos skābekļa apstākļos mēs kļūstam kūt-
rāki, miegaināki. Skābeklis mūsu šūnām ir nepieciešams ener-
ģijas ieguvei. Var teikt, ka mēs elpojam tieši ar šūnās esošajām 
organellām  – mitohondrijiem, nevis plaušām. Plaušas ir tikai 
ventilators, kurā skābeklis caur alveolām tiek nodots eritrocītiem 
(sarkanajiem asinsķermenīšiem), kuri to tālāk nogādā līdz pārē-
jām organisma šūnām.  

“Man ir liels prieks par to, ka šādi hipoksijas (kad līdz šūnām 
nenonāk pietiekami daudz skābekļa) pētījumi tiek atzīti tik augstā 
līmenī. Līdz šim mēs zinājām, kā šūna izmanto skābekli, taču gadās 
arī tā, ka līdz tām skābeklis nenonāk. Tādi piemēri ir kardioloģijā, 
kad cilvēkam ir infarkts. Nosprostota asinsvada dēļ līdz noteiktam 
sirds muskuļu rajonam kādu brīdi nav nonācis skābeklis, un šūnas 
pakāpeniski iet bojā,” radio raidījumā “Zināmais nezināmajā” par 
šūnu pētījumu lielo nozīmi stāsta RSU Onkoloģijas institūta Mo-
lekulārās ģenētikas laboratorijas vadošā pētniece, molekulārbio-
loģe, Latvijas Jauno zinātnieku apvienības biedre Inese Čakstiņa.

“Šūna ir liels cīnītājs, un tā cenšas tik vienkārši nepadoties 
nelabvēlīgiem apstākļiem. Ja šūna jūt, ka sāk trūkt skābekļa, tā 

palēnina aktīvos procesus, lai netērētu tik daudz enerģijas un 
samazinātu skābekļa patēriņu. Par šiem mehānismiem, kā šūna 
ierobežo skābekļa patēriņu, ir piešķirta šī Nobela prēmija.”

Interesanti, ka zinātnieki Viljams Kelins, Gregs Semenza un 
Pīters Retklifs nestrādāja vienā komandā. Pētniecisko darbu viņi 
veica dažādās augstskolās, vairāku gadu garumā publicējot zi-
nātniskus rakstus par savās laboratorijās atklāto un pierādīto. 
Parasti pie viena konkrēta problēmjautājuma zinātnē vienlaikus 
strādā daudzi pētnieki dažādās pasaules malās. Tāpēc zinātnieki 
publicē savus pētījumus un apskatrakstus, minot nozares piene-
sumu, jo tas pārējiem ļauj saskatīt kopsakarības un virzīties tālāk 
no šī atklātā punkta.

“Paejot laikam un paskatoties uz to visu no attāluma, varam 
salikt kopā puzles gabaliņus un saprast milzīgo vērtību tam, ko 
viņi ir atklājuši. Jo varbūt viņu katru atsevišķi mēs nenovērtētu 
tik ļoti. Tāpēc arī līdz Nobela prēmijas iegūšanai kādam laikam ir 
jāpaiet,” atzīst Inese Čakstiņa.

Šis jaunais atklājums par to, kā šūna reaģē uz skābekļa trū-
kumu, palīdz radīt jaunus medikamentus pacientiem, kuriem ir 
onkoloģiskās saslimšanas, anēmija jeb mazasinība un daudzas 
citas slimības. 

RSU Onkoloģijas institūta Molekulārās ģenētikas laboratorijā 
pašlaik, piemēram, notiek pētījums par hipoksiju krūts vēža šū-
nās. “Mēs pētām, kā hipoksija ietekmē krūts dziedzera audzēja 
šūnas un to “atbildreakciju” uz ķīmijterapijā izmantotām vielām. 
Pastāv teorija, ka audzēja hipoksiskās šūnas terapijas laikā izdzī-
vo, bet atrodas tādā kā snaudošā stāvoklī. Varbūt tāpēc reizēm 
audzēja veidošanās atkārtojas, jo vēža ārstēšanas terapijas laikā 
iet bojā daļa aktīvo šūnu, bet snaudošās šūnas netiek iznīcinātas 
un vēlāk var atkal “atmosties”,” stāsta RSU pētniece.

Vēl Onkoloģijas institūta Molekulārās ģenētikas laboratorijā 
tiek pētīts, kā hipoksija ietekmē dažādus medikamentus. “Mūsu 
mērķis ir palīdzēt veidot tādas zāles, kas aktivizējas hipoksijas 
apstākļos, mērķtiecīgāk uzbrūkot un iznīcinot audzēja šūnas. Nav 
tā, ka mēs pirmie to sāksim darīt. Citur pasaulē jau ir izstrādātas un 
klīniskos pētījumos tiek pārbaudītas zāles, kas vērstas pret hipok-
sijā esošām vēža šūnām, taču to efektivitāte pagaidām ir zema.” 

Šūnu pētījumi pasaulē notiek kopš 1838.  gada. “Pēdējos 50 
gados ir sperti milzu soļi šūnu pētniecībā, un mēs zinām ļoti 
daudz, taču ir vēl tik daudz jauna, ko uzzināt un atklāt. Pētījumi 
turpinās!” uzsver RSU molekulārbioloģe Inese Čakstiņa.

Ar Ineses un citu raidījuma “Zināmais Nezināmajā” 22. oktob-
ra viesu viedokli iespējams iepazīties portālā www.lsm.lv.

Teksts un publicitātes foto – RSU.
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gākas mūžizglītības formā, gan digitālo prasmju 
apgūšanā, gan uzņēmējdarbībā. Piemēram, lai 
gan Latvijā kopumā ir laba digitalizācijas infra-
struktūra un savienojamība, ne visur laukos tas 
tā ir. Bet īpaši mūžizglītībā ir svarīgas tālmācības 
iespējas, tiešsaistes kursi, neformālā mācīšanās 
arī ārpus izglītības sistēmas.

Dace Štefenberga no Ventspils Augstskolas 
akcentēja to, ka inovatīva reģionālā attīstība ir 
līdzeklis visas valsts uzplaukumam. Latvijai jāat-
tīstās policentriski.

Latvijas Universitātes (LU) zinātnieku Birutas 
Slokas, Ilzes Buliginas, Jura Dzelmes, Gintas Toras 
pētījums par sociāli atstumtās iedzīvotāju daļas 
labāku iesaistīšanu digitalizācijā arī sasaucas ar 
iepriekš uzsvērto plašākas un pieejamākas mūž-
izglītības izvēršanu, t. sk. sociāli atstumto slāņu 
kontaktu un motivācijas radīšanai, lai pārtrauk-
tu “apburto loku” – nav kontaktu, nav zināšanu, 
nav motivācijas. Citā LU zinātnieku pētījumā par 
darbā balstītu profesionālo izglītību apkopotā 
pieredze apstiprina iespējami elastīgāku mācību 
formu izmantošanas lietderību labāku mācību 
rezultātu un prasmju apguvju sasniegšanā, t. sk. 
digitālās un uzņēmējdarbības prasmes. 

LU pētnieks Eduards Lielpēters digitālās vi-
des lietderīgākai izmantošanai piedāvā uzlabot 
un attīstīt valsts pārvaldes iestāžu dialogu ar pil-
soņiem; Kate Čipāne, Inga Jēkabsone, Emīls Vol-
gasts digitalizācijas izaicinājumiem pievērsušies 
Latvijas reģionu mājsaimniecību griezumā – lai 
paaugstinātu ienākumus, būtiski ir samazināt 
prasmju neatbilstību darba tirgus piedāvāju-
miem, un arī tāpēc ir nepieciešama mūžizglītī-
bas pieejamība ikvienam neatkarīgi no   dzīves-
vietas vai vecuma. Evija Dundure (LU) pētījusi, 
kā brīvprātīgos pensiju uzkrājumus ietekmē to 
pārstāvēšana digitālajās pārdošanas platformās 
– visu triju Baltijas valstu salīdzinājums.

Salīdzinājumam  ar citām valstīm ir  
arī tūlītējs efekts

Baltkrievijas Zinātņu akadēmijas Ekonomikas 
institūta pārstāvja Oļega Koļedas prezentācija 
bija veltīta  sociālās uzņēmējdarbības attīstībai 
ar digitalizācijas rīku palīdzību. Visizplatītākās 
sociālās uzņēmējdarbības formas Baltkrievijā ir: 
komercuzņēmumi, kurus izveidojušas bezpeļ-
ņas organizācijas vai indivīdi, lai risinātu sociālās 
vai vides problēmas; individuālie uzņēmēji; re-
liģiskās darbnīcas, kuru mērķis ir sniegt nodar-
binātību un rehabilitāciju neaizsargāto grupu 
pārstāvjiem, piemēram, cilvēkiem ar alkohola un 
narkotiku atkarību, bijušajiem cietumniekiem; 
ar ārvalstu kapitāla (galvenokārt ārvalstu NVO, 
starptautisku organizāciju) līdzdalību nodibināti 

kopīgi komercuzņēmumi ilgtspējīgai sociālo / 
vides problēmu risināšanai, kas lielākoties atka-
rīga no ārvalstu ieguldījumiem. 

Jaunuzņēmumu, inkubatoru, apmācības 
platformu un programmu izveidošana, t. sk. 
uzņēmējdarbībā un digitalizācijā, galvenokārt 
notiek ar Vācijas federālās valdības atbalsta 
programmas Baltkrievijai, ANO Attīstības prog-
rammas, ES atbalsta programmas palīdzību. 
Veidojas arī vietējie fondi, kas atbalsta sociālos 
projektus. Baltkrievijā pastāv digitālās ekonomi-
kas un informācijas sabiedrības attīstības valsts 
programma līdz 2020. gadam, ilgtspējīgas so-
ciālās un ekonomiskās attīstības stratēģija līdz 
2030. gadam, zinātnes un tehnoloģiju stratēģija 
līdz 2040. gadam.

Starp problēmām viesis minēja: atšķirīgas da-
žādu paaudžu digitālās zināšanas, ierēdņu zemo 
digitālās kompetences un IKT prasmju līmeni, 
dažādu teritoriju un sociālo grupu digitālās ie-
kļaušanas trūkumu, IKT speciālistu nepietieka-
mību pie salīdzinoši augstas algas, likumdoša-
nas nepilnības uzņēmējdarbības, t. sk. sociālās, 
un digitalizācijas regulēšanā. Baltkrievijā vēl nav 
sociālās uzņēmējdarbības likuma kā tas ir Latvi-
jā. Par vairākām pozīcijām var uzskatīt, ka Latvi-
jai šī “skola” jau aiz muguras, bet daudzi vēl attīs-
tāmi un regulējami procesi priekšā kā vienai, tā 
otrai valstij.

Aijas Pilveres-Javorskas, Irinas Pilveres un Bai-
bas Rivžas  no LLU pētījums “Kapitāla struktūra: 
vai tā ir tik atšķirīga? Baltijas un Ziemeļvalstu 
salīdzinājums” par biržā kotēto uzņēmumu ka-
pitāla struktūras rādītājiem ir noderīgs uzņē-
mumiem, investoriem un politikas veidotājiem. 
Viens no secinājumiem ir, ka biržā kotētajiem 
uzņēmumiem Ziemeļvalstīs ir ievērojami vairāk 
tādu aktīvu, kas tiek finansēti no parāda, nevis 
no pašu kapitāla, savukārt Baltijā biržas sarakstā 
iekļautie uzņēmumi savu aktīvu finansēšanai sa-
līdzinājumā ar pašu kapitālu ir izmantojuši ma-
zāk parāda, kas norāda uz zemāku atkarību no 
ārējā finansējuma.

Ritas Vanagas no Finanšu un kapitāla tirgus 
komisijas prezentācija bija veltīta finanšu regu-
latoru darbam un finansēšanas pieredzei ārze-
mēs. 

Procesu starptautiskai izpētei un salīdzinā-
juma iespēju rašanai arī precīzākām Latvijas 
nākotnes prognozēm, kāds ir INTERFRAME-LV 
uzdevums, ir arī tūlītējs efekts. Faktu analīzē 
balstīts salīdzinājums parāda, no vienas puses, 
kad savu valsti novērtējam nepelnīti zemu, un, 
no otras puses, kad jābeidz mīņāties uz vietas un 
straujāk jāvirzās uz priekšu.

Sagatavoja Ausma Mukāne

INTERFRAME-LV PAR UZŅĒMĒJDARBĪBAS  
DIGITALIZĀCIJU III EKONOMIKAS FORUMĀ

Šī gada 31. oktobrī – 1. novembrī Latvijas 
Zinātņu akadēmijas Ekonomikas institūta (LZA 
EI) organizētajā III Starptautiskajā ekonomikas 
forumā par atbalstu uzņēmējdarbībai pasāku-
ma otrajā dienā sekcijā “Digitālie risinājumi kā 
efektīvs rīks uzņēmējdarbības vides straujā-
kai attīstībai” strādāja projekta INTERFRAME-
LV pētnieki. Sekcijas darbu moderēja projekta 
INTERFRAME-LV vadītāja, akadēmiķe Baiba 
Rivža un Latvijas Informācijas un komunikāci-
jas tehnoloģijas asociācijas (LIKTA) prezidente  
Dr. Signe Bāliņa. Piedalījās arī zinātnieki no Balt-
krievijas.

Pēc DESI Latvijā visattīstītākie ir digitālie 
publiskie pakalpojumi un savienojamība,  

bet atpaliek digitālo tehnoloģiju izmantoša-
na uzņēmumos, cilvēkkapitāls  

un e-komercija
Ziņojumos kopā ar stenda referātiem tika 

prezentētas gandrīz divdesmit tēmas, sākot 
no Latvijas kopējās situācijas Eiropas Komisijas 
veidotā Digitālās ekonomikas un sabiedrības 
indeksa (DESI) kontekstā līdz izglītības un mūž-
izglītības uzdevumiem ekonomiskās vides digi-
talizācijā, kā arī digitalizācijas izmantošanai pašā 
izglītības procesā.

Kā uzsvēra akadēmiķe Baiba Rivža,  Pasaules 
ekonomikas foruma dibinātāja un izpilddirekto-
ra profesora Klausa Martina Švāba formulētā ce-
turtā industriālā revolūcija prasa gan jaunu teh-
noloģiju radīšanu un izmantošanu, gan jauna 
veida darbaspēka sagatavošanu un apmācību. 
Jauno tehnoloģiju jomas: mākslīgais intelekts, 
liela apjoma dati, lietu internets, mākoņskaitļo-
šana, kiberdrošība, autonomie roboti, virtuālā 
realitāte, simulācija, viedie sensori, blokķēdes  
tehnoloģija decentralizētas un nemanipulēja-
mas informācijas nodrošināšanai, kā arī digitālās 
ētikas attīstība u.c.

Pēc 2019. gada Digitālās ekonomikas un sa-
biedrības indeksa ziņojuma 28 ES dalībvalstu 
vidū Latvija ierindojas 17. vietā (salīdzinātās 
pozīcijas: savienojamība, digitālo tehnoloģiju 
integrācija, cilvēkkapitāls, digitālie publiskie 
pakalpojumi, interneta pakalpojumu izmanto-
šana) ar rādītāju 50,03; ES vidējais – 51,96; vis-
augstāk novērtētajās Skandināvijas valstīs – ap 
70. Tāpēc, ka Latvijā ir plaši pieejami ātrdarbīgie 
un īpaši ātrdarbīgie fiksētie un mobilie platjoslas 
tīkli  un arvien lielāks iedzīvotāju skaits ikdienā 
izmanto e-pakalpojumus, vislabākie rādītāji ir 
pozīcijās: savienojamība un digitālie publiskie 
pakalpojumi. Savienojamībā ar 8. vietu un rā-
dītāju 65,2 Latvija ir virs ES vidējā – 59,3 un virs 
Igaunijas – 62,0, kā arī Lietuvas – 50,8. Digitālos 
publiskos pakalpojumos ar 7. vietu un rādītāju 
73,7 Latvija ir virs ES vidējā – 62,9.

Latvija savukārt atpaliek no ES vidējiem rādī-
tājiem, kā arī abām Baltijas valstīm digitālo teh-
noloģiju integrācijā uzņēmējdarbībā, attiecīgi 
ES – 41,1; Lietuvā – 49,7; Igaunijā – 39,2 un Latvi-
jā – 25,8, ieņemot 24. vietu. Cilvēkkapitāla jomā 
Latvijai ir 21. vieta ar rādītāju 44,4, bet ES vidējais 
– 48. Lielai daļai Latvijas iedzīvotāju tomēr trūkst 
digitālo pamatprasmju, kā arī  darba tirgū augo-
šais pieprasījums pēc IKT speciālistiem diemžēl 
netiek apmierināts – to tiek sagatavots par maz. 
Vienlaikus uzņēmumiem vairāk vajadzētu iegul-
dīt darbinieku digitālo prasmju paaugstināšanā, 
pašiem cilvēkiem piedalīties mūžizglītībā.  LIKTA 
ir īstenojusi IKT speciālistu augsta līmeņa kursu 
jaunāko tehnoloģiju jomā. 

Viens no iemesliem zemiem rādītājiem di-
gitālo tehnoloģiju integrācijai uzņēmējdarbībā 
ir arī tas, ka Latvijas uzņēmumi vāji izmanto e-
komercijas piedāvātās iespējas. Piemēram, tikai 
10 % mazo un vidējo uzņēmumu (MVU) nodar-
bojas ar pārdošanu tiešsaistē, ES vidēji – 17  %, 
un vēl uz pusi mazāk ārpus valsts. Latvijas Lauk-
saimniecības universitātes (LLU) pētījumā par e-
komerciju kā inovācijas sekām Latvijā un Lietuvā 
tiek secināts, ka e-tirdzniecībā aktīvāka ir Lietu-
va. Piegādātāju un pircēju uzrādītie e-komercijas 
pozitīvie un problemātiskie aspekti: pozitīvie no 
piegādātāju viedokļa – dod iespēju komunicēt 
ar patērētājiem un palielināt neto apgrozījumu, 
no pircēju viedokļa – piekļuve vēlamajai precei 
/ pakalpojumam no mājām; negatīvie aspekti 
piegādātājiem – speciālistu trūkums, pircējiem 
–  internetā pieejamā informācija par preci ir ne-
pietiekama, piegādes laiks par garu. Tie ir nākot-
nē risināmie jautājumi.

Pētnieki Ilona Dubra un Daniels Vladimirovs 
prezentēja tēmu par biznesa procesu automa-
tizācija MVU, jo ekonomikas digitālajai pārvei-
dei ir svarīga tieši MVU digitalizācija un visu tās 
sniegto priekšrocību izmantošana. MVU lieli 
automatizācijas risinājumi ne vienmēr ir izde-
vīgi, bet efektīva ir vairāku mazu uzdevumu un 
funkciju digitalizācija un automatizācija, kas var 
samazināt izmaksas un celt produktivitāti. Ir jā-
pārskata organizatoriskā struktūra, jāizmanto 
modernāki rīki, t. sk. mākoņskaitļošana, biroja 
lietotnes ar plašu funkciju klāstu, jāeksperimen-
tē un jāatrod labākie pielāgotie risinājumi pro-
duktīvākam darbam.

Intensīvāku un elastīgāku prasmju apguvi, 
īpaši mūžizglītības formā

Liela daļa ziņojumu bija veltīti mūsdienīgai 
uzņēmējdarbības izglītībai, kas ietver arī digitā-
lās prasmes. Tā Vidzemes Augstskolas profesore 
Maira Leščevica iepazīstināja ar digitalizētas pro-
fesionālās apmācības specifiku zaļi orientētajiem 
mikrouzņēmējiem Baltijā. Uzmanība tiek pievēr-
sta tādām kategorijām kā ilgtspējīgs bizness, 
bioekonomika, aprites ekonomika, ekosistēmas, 
atbildīgs patēriņš. Turklāt tiek uzsvērtas atšķi-
rības starp zaļo uzņēmējdarbību, kas nozīmē 
tradicionālo uzņēmējdarbību ar uzsvaru uz at-
bildīgu attieksmi pret vidi, līdz minimumam sa-
mazinātu negatīvu ietekmi uz vidi, sabiedrību un 
ekonomiku, un bioloģisko produktu un izejvielu 
ražošanu jeb zaļo biznesu, kura pamatā ir  ekolo-
ģiskie aspekti un kas jāpierāda ar dažādiem “eko” 
sertifikātiem vai licencēm. 

Vēl Maira Leščevica pastāstīja par Igaunijas 
un Latvijas sadarbību Nordplus projektā – ar 
intensīviem apmācības moduļiem rast inovatī-
vus risinājumus uzņēmējdarbības studiju, t. sk. 
mūžizglītības piedāvājuma, attīstībai. Tas ietver 
radošo uzņēmējdarbību, iepazīšanos ar viedo 
pilsētu digitalizācijas izaicinājumiem, mācības 
darbavietā u.c.

Agroresursu un ekonomikas institūta (AREI) 
pētniece Ligita Melece dalījās pētījuma par di-
gitālās apmācības iespējām lauku apvidos rezul-
tātos. Ar ITK ietilpīgu zināšanu aktivitāšu, t. sk. 
uzņēmējdarbības lauksaimniecības pārtikas ra-
žošanas, tūrisma, biomasas u.c. jomās, palīdzību 
ir iespējams veicināt lauku teritoriju attīstību. Pē-
tījumā tika salīdzinātas Baltijas reģiona valstis un 
atsevišķās pozīcijās ES 28 valstis. Secinājumi, ka 
Latvijā lauku apvidos nepieciešami plašāki atbal-
sta pasākumi, t. sk. daudz izvērstākas un elastī-

A. Janušev skis), bunkura projektēšana granulveida 
materiālu transportēšanai (I. Vaicis, A. Januševskis,  
J. Auziņš), robota dinamikas analīze (M. Einma-
nis, J. Auziņš), plūsmas un stieņu mijiedarbības 
analīze (S. Upnere), vibrāciju lietojums plaisu 
diagnostikā (V.  Beresņevičs, J. Dobelis), haotisko 
svārstību režīma lietojums tehnikā (V. Beresņevičs,  
V. Jevstigņejevs), “TEMESO” inženiertehniskie dar-
bi (K. Burbeckis, O. Sīmanis, R. Vītols), modālās ana-
līzes lietojums gamma spektrometru izšķirtspējas 
problēmas uzlabošanai (O. Jakovļevs), tekstilma-
teriālu lietojums militārām vajadzībām (O. Kono-
nova, I.  Ljašenko, A.  Viļuma-Gudmona, A. Krasņi-
kovs), ķermeņa rites berzes analīze (T. Novohatska, 
B. Grasmanis), sijas stiprības un ilgizturības izpēte 
(J. Kalinka), betona maisīšanas tehnoloģija (A. Ma-
čanovskis, A. Krasņikovs, O. Kononova), ģeneratoru 
izpēte (M. Čerpinska), beramas vides un konstruk-
ciju dinamiskā mijiedarbība (I. Vaicis, I. Vīksne, 
K.  Spade), simetriska spārna vibrāciju kustības 
analīze (V. Cipruss, O.  Ozoliņš, M. Irbe), čaulu ter-
miskās apstrādes pētījumi (J. Gulbis), pašsvārstību 
frekvenču analīze ar “SolidWorks” (K. Burbeckis), 
sirds biomehānisko modeļu dinamika (I. Tipāns), 
perforētas plāksnes un gaisa mijiedarbības pētī-
jumi (S. K. Vutukuru, J.  Vība, M. Irbe), svārsta pie-

kares pretestības analīze (O. Ozoliņš, V. Cipruss, 
M.  Irbe), kustības elastomēru izpēte (M. Eiduks, 
A.  Eiduka, V. Gonca), dīzeļa dzinēju ekspertīzes 
(E. Kovals), nelineārā dinamika 2DOF triecienu sis-
tēmās (V.  Jevstigņejevs, S. Sokolova), slīdes kustī-
bas vibrāciju analīze skeletona kamanām (M. Irbe, 
J. Vība, M. Čerpinska), prasmju analīze produktu 
dizainam (I. Vīksne). Ventspils Augstskola prezen-
tēja divas tēmas: ostas objekta aprēķins ar FEM  
(S. Polukoško) un enerģijas zudumu aprēķins 
elastomēra amortizatorā (S.  Polukoško). Kielces 
Tehnoloģiju universitātes (Polija) pārstāvis kon-
ferencē lasīja ziņojumu par materiālu mehānikas 
pētījumiem Polijā (R. Chatys), bet Krievijas Zināt-
ņu akadēmijas pārstāvji – par cauruļvada sistē-
mas triecienu izpēti (G. Panovko, V. Krupeņins). Re-
ferātus izvēlējās starptautiska zinātniskā komisija 
deviņu cilvēku sastāvā kopā ar Latvijas Zinātņu 
akadēmijas viceprezidentu A. Krasņikovu. 

Otro apakšsekciju – “Siltumenerģētika un sil-
tumfizika” vadīja RTU Siltumenerģētisko sistēmu 
katedras un AS “Latvenergo” pārstāvis Dr. A. Cers. 
Sēdi atklāja RTU asoc. prof. S. Jaundālders. Šīs 
apakšsekcijas darbs atšķīrās ar to, ka tajā publiskoti 
pētījumu rezultāti, kas iegūti divu-trīs partneru sa-
darbībā. Tajā tika prezentēti: Rīgas Tehniskās uni-

INŽENIERTEHNIKA, MEHĀNIKA UN MAŠĪNBŪVE
  

Rīgas Tehniskās universitātes Mašīnzinību, trans-
porta un aeronautikas fakultātes kolektīvs svin fa-
kultātes 155. gadskārtu

Foto – Rīgas Tehniskā universitāte

Turpinot Rīgas Tehniskās universitātes Ma-
šīnzinību, transporta un aeronautikas fakultātes 
Mehānikas un mašīnbūves institūta tēmu, par 
kuru sākam rakstīt iepriekšējā laikraksta numu-
rā, atspoguļosim konferences sekcijā “Inženier-
tehnika, mehānika un mašīnbūve” izskanējušos 
ziņojumus. Laikam vienīgā konferences sekcija, 
kurai bija tik plašs inženiertehniskais temats. 
Sekcijas darba vadītājs –  Latvijas Zinātņu akadē-
mijas korespondētājloceklis prof. J. Vība. Šoreiz 
viņš vadīja arī apakšsekciju “Mehānika un ma-
šīnbūve”, kurai bija pieteikti trīsdesmit referāti. 
Rīgas Tehniskā universitāte piedāvāja sekojošus 
tematus: 3D skenēšanas tehnoloģijas (O. Sīmanis,  

versitātes, AS “Latvenergo” un Fizikālās enerģētikas 
institūta kopīgi izstrādātā degšanas procesu pētī-
jumu metodika (O. Krickis, N. Zeltiņš, S. Jaundālders), 
Rīgas Tehniskā universitātes un SIA “Bosch Latvia” 
pētījums par siltuma un elektroenerģijas sūknē-
šanu uz akumulatoriem (V. Novickis, D. Rusovs,  
P. Stanka, D. Rusovs), SIA “Bosch Latvia” un Rīgas 
Tehniskā universitātes kopdarbs par betona 
izmantošanu siltuma akumulācijai (P. Stanka, 
D.  Rusovs, S. Jaundālders), Latvijas Universitā-
tes Fizikas institūta kopā ar Rīgas Tehnisko uni-
versitāti sagatavotais ziņojums par biomasas 
degšanas procesu optimizāciju (A.  Kolmičkovs,  
D. Rusovs) un kviešu salmu degšanas liesmas as-
pektiem (I. Barmina, M. Zaķe, R. Valdmanis, A. Kol-
mičkovs, S. Vostrikovs), SIA “Grein+”, AS “EnergoRe-
monts Rīga” kopā ar Rīgas Tehnisko universitāti 
iegūtos biogāzes poligoniem paredzēto mitruma 
un temperatūras sensoru eksperimentu rezultāti  
(M. Valpēteris, M. Ķibilds, V. Žentiņš), Centrālās finan-
šu līgumu aģentūras un Rīgas Tehnisko universitā-
tes pētījums par biogāzes nozares diversifikācijas 
iespējām Latvijas tirgū (A. Soročins, J. Nagla, S. Jaun-
dālders) un elektroenerģijas ražošanu koģenerā-
cijas režīmā (A. Soročins, J. Nagla, S.  Jaundālders,  
D. Rusovs), SIA “Skonto metāls” ar SIA “Bek-konsult” 
ziņoja par siltumapgādes sistēmas optimizāciju  
(L. Jakovļeva, I. Bekmanis).

Ivans Griņevičs

Foto – J. Brencis



2019. gada 11. novembris4

IN MEMORIAM

VITAUTS TAMUŽS
(2.12.1935. –2.11.2019.)

Latvijas zinātni ir skāris smags 
zaudējums – š.g. 2. novembrī mū-
žībā aizgājis Latvijas Zinātņu aka-
dēmijas īstenais loceklis, Dr.habil.
sc.ing., profesors Vitauts Tamužs. 

Vitauts Tamužs dzimis 1935. 
gada 2.  decembrī Rīgā. 1959. gadā 
viņš absolvēja Maskavas Valsts 
universitātes Mehānikas un mate-
mātikas fakultāti. 1963. gadā kļuva 
par fizikas un matemātikas zinātņu 
kandidātu. 1964. gadā, atgriežoties 

Latvijā, sāka strādāt Rīgas Politehniskajā institūtā un vēlāk 
pārgāja uz ZA Polimēru mehānikas institūtu. 1973. gadā 
Latvijas Zinātņu akadēmijā viņš kļuva par fizikas un mate-
mātikas zinātņu doktoru, bet 1992. gadā ieguva habilitēta 
doktora grādu inženierzinātnēs. 

Polimēru un kompozīto materiālu mehānikas speciā-
lists, 1980. gadā Vitauts Tamužs tika ievēlēts par LZA ko-
respondētājlocekli, bet 1992. gadā par Latvijas Zinātņu 
akadēmijas īsteno locekli. V. Tamužs ilgus gadus vadījis 
Dinamikas un sabrukšanas procesu izpētes zinātnisko la-
boratoriju Polimēru mehānikas institūtā, pildot arī institūta 
direktora vietnieka pienākumus no 1975. līdz 1986. gadam. 
V. Tamužs bija viens no tiem, kurš veicināja institūta atpa-
zīstamību gan austrumos, gan rietumos, veidojot Rīgas ma-
teriālu mehānikas zinātnisko skolu. To sekmēja paralēlais 
pedagoģiskais darbs Latvijas Universitātes Fizikas un ma-
temātikas fakultātē – no 1967. līdz 1975. gadam strādājot 
par docentu, un no 1975. gada – par profesoru, kā arī darbs 
starptautiski plaši pazīstamā zinātniskā žurnāla “Mehanika 
Kompozitnyh Materialov” (žurnāls krievu valodā tiek izpla-
tīts postpadomju valstīs un angļu valodā rietumos (Sprin-
ger)) redakcijā. Akadēmiķis ir vadījis pētījumus daudzos 
starptautiskos projektos. Pētījumu rezultāti tika atspoguļoti 
astoņās monogrāfijās un vairāk nekā trīs simtos publicēto 
žurnālu zinātniskos rakstos dažādu valstu zinātniskajos 
žurnālos. Monogrāfija A. Malmeisters, V. Tamuzs, G. Teters. 
Mechanik der Polymerwerkstoffe. Riga: Zinatne (vācu tulko-
jums: Akademie-Verlag.-Berlin, 1977, 597 lpp.) tika iztulko-
ta vairākās valodās un kļuva par vienu no nozīmīgākajām 
grāmatām kompozīto materiālu mehānikas jomā. No 1992. 
līdz 2008. gadam V. Tamužs vadījis Latvijas nacionālo Me-
hānikas komiteju. 

V. Tamuža zinātniskā darbība ir bijusi starptautiski pa-
manīta, viņu aicināja lasīt lekcijas un veikt kopīgus pētīju-
mus ārvalstu universitātēs ASV, Vācijā, Francijā, Zviedrijā, 
Grieķijā, Ķīnā, Dānijā, Korejā un bijušajās sociālistiskajās val-
stīs un republikās. Viņš tika apbalvots ar LPSR Valsts prēmiju 
(1983), PSRS Valsts prēmiju (1985), saņēmis LZA F. Candera 
balvu (1981), LZA un AS “Grindeks” balvu (2000), LZA Lielo 
medaļu (2008), un citus apbalvojumus. 

V. Tamužs ir bijis loceklis prestižās starptautiskajās orga-
nizācijās: International Union of Theoretical and Applied Mec-
hanics (1993), International Society for the Interaction of Mec-
hanics and Mathematics (1989), Council of European Society 
of Composite Materials (1998) un starptautisko zinātnisko 
žurnālu redkolēģijās, Academia Europaea (1995) un Eiropas 
Zinātņu akadēmijā (2003). 

Labiem darbiem pilnā dzīve ir noslēgusies. Kad mēs de-
besīs vērojam moderno lidmašīnu vai jūrā jaunu kuģi, kuri 
būvēti arvien vairāk izmantojot jaunos polimēru un kom-
pozītu materiālus, vienmēr atcerēsimies un leposimies ar 
to, ka akadēmiķis Vitauts Tamužs ir daudz darījis, lai tā būtu.
Sit tibi terra levis!   

Latvijas Zinātņu akadēmija

Aizstāvēšana

Redaktore Ilze Boldāne–Zeļenkova
“Zinātnes Vēstnesis”
Laikraksts iznāk kopš 1989. gada.
Reģistrācijas apliecība nr. 75.
Izdevējs: Latvijas Zinātņu akadēmija, Latvijas Zinātnes padome,
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tošana rododendru pavairošanā” bioloģijas doktora zinātniskā 
grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr.biol. Nils Rostoks (LU), Dr. Traud Winkelmann (Hano-
veres Leibnica universitāte, Vācija); Dr.biol. Ina Alsiņa (LLU).

Kopš 2019. gada 15. novembra ar darbu varēs iepazīties LU Biblio-
tēkā Raiņa bulv. 19.

***
2019. gada 12. decembrī plkst. 15.30 Transporta un sakaru institūta 

(TSI) Transporta un loģistikas promociju padomes atklātā sēdē TSI  au-
ditorijā 4-I, Rīgā, Lomonosova ielā, 1

EVELĪNA BUDILOVIČA
aizstāvēs promocijas darbu “Atbalsta shēma lēmumu pieņem-

šanai par ilgtspējīgiem pilsētas pārsēšanās mezgliem: Rīgas pil-
sētas piemērā” inženierzinātņu doktora zinātniskā iegūšanai trans-
porta un satiksmes nozarē.

Recenzenti: Dr.habil.sc.ing. Ramunas Palsaitis (Viļņas Ģedimina teh-
niskā universitāte, Lietuva); Dr.sc.ing. Mihails Savrasovs (Transporta un 
sakaru institūts); Dr.math. Gunnar Prause (Tallinas Tehnoloģiju univer-
sitāte, Igaunija).

  

LU Datorzinātnes nozares promocijas padome 2019. gada 14. jūnija 
sēdē piešķīra MAKSIMAM DIMITRIJEVAM datorzinātņu doktora (Dr.
sc.comp.) zinātnisko grādu. 

Balsošanas rezultāti: par – 13, pret – 0, nederīgi biļeteni – 0.
***

LU Datorzinātnes nozares promocijas padome 2019. gada 6. sep-
tembra sēdē piešķīra JEVGĒNIJAM VIHROVAM datorzinātņu doktora 
(Dr.sc.comp.) zinātnisko grādu. 

Balsošanas rezultāti: par – 11, pret – 0, nederīgi biļeteni – 0.
***

LU Datorzinātnes nozares promocijas padome 2019. gada 18. ok-
tobra sēdē piešķīra JURIM SIŅICAM-SIŅAVSKIM datorzinātņu dok-
tora (Dr.sc.comp.) zinātnisko grādu. 

Balsošanas rezultāti: par – 11, pret – 1, nederīgi biļeteni – 0.
***

2019. gada 30. oktobrī Arhitektūras nozares promocijas padome 
„RTU P-10” atklātā sēdē piešķīra ILZEI MIĶELSONEI arhitektūras dok-
tora (Dr.arch.) zinātnisko grādu.

Balsošanas rezultāti: par – 7, pret – 0, nederīgi biļeteni – 0.

Amata pienākumu veikšanai nepieciešamās prasības
1. Izglītība: Doktora vai habilitētā doktora zinātniskais 

grāds fizikā vai pielīdzināmā zinātnes nozarē; 
2. Profesionālā pieredze: 
- pieredze pētnieciskas struktūrvienības vai zinātnisku pro-

jektu vadīšanā;
- pieredze sadarbībā ar teorētiskajām un eksperimentāla-

jām grupām ārpus savas laboratorijas.
3. Profesionālas prasmes:

Optisko materiālu laboratorijas vadītājam:
- pārzināt vielas strukturāla stāvokļa (kristāliskā; amorfā) 

teorētiskos pamatus un to ietekmi uz materiāla optiskajām 
un elektriskajām īpašībām;

- pieredze ZrO2, ZnO, SrAl2O4 un citu ar retzemju joniem 
aktivētu metālu oksīdu (tai skaitā monokristālu, nanopulveru, 
keramikas un plāno kārtiņu) iegūšanas tehnoloģijās;

- pieredze optisko materiālu raksturošanas eksperimentā-
lajās metodēs;

- spēja orientēties optisko materiālu pielietošanā fotonikas 
un mikroelektronikas ierīcēs, tai skaitā sensoros, gaismas va-
dos, kosmiskajā tehnikā. 

Organisko materiālu laboratorijas vadītājam:
- pārzināt kvantu ķīmisko aprēķinu metodes organisko 

molekulas struktūras (enerģētiskie līmeņi, elektronu pārejas 
enerģijas) ietekmes uz vielas optiskajām un elektriskajām īpa-
šībām prognozēšanai;

- pārzināt organisko materiālu plāno kārtiņu iegūšanas 
tehnoloģijas; 

- pieredze iegūto amorfu un polikristālisku organisko ma-
teriālu optisko, nelineāri optisko un elektrisko īpašību rak-
sturošanā un pielietojamās metodēs un eksperimentālajās 
iekārtās; 

 - orientēties organisko materiālu pielietošanas iespējās fo-
tonikā un organiskajā elektronikā (tai skaitā, gaismu emitējo-
šās diodēs, cietvielu lāzeros, saules šūnās, elektro-optiskos un 
optiski-optiskos modulatoros, termoelektriskās ierīcēs).  

Pašorganizēto sistēmu kinētikas laboratorijas vadītā-
jam:

- specializācija teorētiskajā fizikā vai cietvielu teorijas jomā;
- vismaz piecu gadu pieredze pašorganizēšanās procesu 

teorētiskajā modelēšanā;
- vismaz piecu gadu pieredze radiācijas izturīgo materiālu 

kodolsintēzes reaktoriem teorētiskajā analīzē.

Prototipēšanas laboratorijas vadītājam:
- vismaz 5 gadu pieredze ierīču izgatavošanā un attīstībā 

tīrtelpu apstākļos;
- pieredze darbā ar mikroveidošanas metodēm un to sais-

tītajām raksturošanas metodēm;
- pieredze multislāņu ierīču dizaina izstrādē;
- pieredze eksperimentu plānošanā (DOE) un statistiskās 

procesu kontroles ieviešanā.

4. Citas prasmes:
- sadarbības, saskarsmes un komunikācijas prasmes;
- spēja sadarboties ar citām Institūta laboratorijām un ārē-

jiem klientiem;
- prasme lietišķi risināt darba jautājumus gan ar laboratori-

jas personālu, gan ar LU CFI administrāciju;
- spēja veicināt personāla profesionālo izaugsmi un atjau-

nošanos;
- spēja piesaistīt projektus ar nacionālo un starptautisko 

finansējumu; 
- prasme ikdienas darbā izmantot informācijas un komuni-

kācijas tehnoloģijas.

Iesniedzamie dokumenti
Pretendents ne vēlāk kā viena mēneša laikā pēc konkursa 

izsludināšanas dienas iesniedz LU CFI Personāla daļā šādus 
dokumentus: 

- iesniegumu par piedalīšanos konkursā; 
- dokumentu norakstus, kas apliecina nepieciešamos aka-

dēmiskos un zinātniskos grādus;
- pretendenta dzīves un darba gājumu (Curriculum Vitae), 

kurā norādīta arī pētniecības, akadēmiskā, administratīvā un 
organizatoriskā darba pieredze, publicēto darbu sarakstu pē-
dējo 6 gadu laikā, vadīto projektu sarakstu;

- citus dokumentus, ko pretendents vēlas pievienot iesnie-
gumam, lai pilnīgāk raksturotu savu kvalifikāciju;

- laboratorijas attīstības stratēģijas izklāstu (1-2 lpp.).

Laboratorijas vadītājs tiks ievēlēts LU Cietvielu fizikas in-
stitūta Zinātniskās padomes sēdē. Pirms vēlēšanām notiks 
pretendentu uzklausīšana paplašinātās Zinātniskās padomes 
sēdē par viņu redzējumu par laboratorijas vietu LU CFI un tās 
attīstības plānu. 

 
Pieteikumi iesniedzami mēneša laikā no sludinājuma 

publicēšanas brīža (līdz 2019. g. 14. novembrim), Ķengaraga 
ielā 8, 338. istabā vai sekretariātā 204. istabā. Tālrunis uzziņām 
67260556.

Valsts izglītības attīstības aģentūra aicina apmeklēt 
informācijas dienu par aktualitātēm programmas  Apvārsnis 
2020  atvērtajā projektu konkursā SHZ un apakšprogrammā 
«Eiropa mainīgā pasaulē – novatoriska, iekļaujoša un domājoša 
sabiedrība” (SC6).

Pasākumā informēs par SC6 projektu konkursiem, kuri atvēr-
ti kopš 5. novembra ar pieteikšanās termiņu līdz 2020. gada 
12. martam, kā arī dalībniekiem būs iespēja savstarpēji iepazī-
ties un apmainīties ar aktualitātēm sociālo un humanitāro zināt-
ņu jomas pārstāvjiem un citiem SC6 interesentiem.

Programmā plānota prezentācija, kurā  Apvārsnis 
2020  Nacionālā kontaktpunkta pārstāve Laura Bužinska 
informēs par SC6 apakšprogrammas atvērtajiem konkursiem 
un Eiropas Komisijas izziņoto jaunāko informāciju no novembrī 
notikušās  Starptautiskās kontaktbiržas. Pasākuma laikā ar 

Bratislavas kontaktbiržā gūtajiem iespaidiem dalīsies arī citi 
zinātnisko institūciju pārstāvji no Latvijas. Ar iegūto pieredzi 
un jaunumiem par COST akciju “European Network for Research 
Evaluation in the Social Sciences and the Humanities” iepazīstinās 
Arnis Kokorevičs no Latvijas Zinātnes padomes.

Pasākums notiks 15. novembrī, plkst. 14.00-17.00, Rīgā, 
Kalpaka bulvārī 4., 2. stāva zālē. Reģistrēties iespējams līdz 
14. novembrim 11.00 tiešsaistē VIAA mājaslapā.

Pasākumu organizē Valsts izglītības attīstības 
aģentūras Apvārsnis 2020 Nacionālais kontkatpunkts sadarbībā 
ar Latvijas Universitāti.

Papildu informācija: Laura Bužinska, Nacionālā kontakt-
punkta vecākā eksperte, E-pasts: laura.buzinska@viaa.gov.lv 

Izsludināts ERANET konkurss sadarbībai ar Krieviju sekojošās jomās – veselība, nanotehnoloģijas, sociālās un hu-
manitārās zinātnes, robotika. Pieteikumu termiņš 31.01.2020. Vairāk lasiet: https://www.eranet-rus.eu/en/304.php

KONKURSS
LU Cietvielu fizikas institūts izsludina konkursu uz vadītāju vietu sekojošās struktūrvienībās: Optisko materiālu labora-

torijā, Organisko materiālu laboratorijā, Pašorganizēto sistēmu kinētikas laboratorijā un Prototipēšanas laboratorijā.

SOCIĀLO UN HUMANITĀRO ZINĀTŅU 
PĀRSTĀVJI AICINĀTI APMEKLĒT 

APVĀRSNIS 2020 INFORMĀCIJAS DIENU

2019. gada 29. novembrī plkst. 15.00 Liepājas Universitātē (Lielā 
iela 14, 227. telpa) notiks Liepājas Universitātes Pedagoģijas zinātņu 
nozares promocijas padomes sēde, kurā

GATIS STRADS
aizstāvēs promocijas darbu “Aktieru pašrealizācija kā pedago-

ģisks nosacījums teātra darbības kvalitātes pilnveidošanā” peda-
goģijas doktora zinātniskā grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr.habil.art. Ojārs Spārītis (Latvijas Mākslas akadē-
mija); Dr.paed. Agita Ābele (Latvijas Sporta pedagoģijas akadēmija);  
Dr.paed. Arturs Medveckis (Liepājas Universitāte).

Ar promocijas darbu var iepazīties Liepājas Universitātes bibliotēkā 
(Liepāja, Lielā iela 14), kā arī LiepU interneta vietnē https://www.liepu.
lv/lv/1221/aizstavesanai-iesniegtie-promocijas-darbi.

***
2019. gada 2. decembrī plkst. 16.00 Latvijas Universitātes Dabas 

zinātņu Akadēmiskajā centrā Jelgavas ielā 1, 702. aud. LU Bioloģijas 
zinātņu nozares promocijas padomes atklātā sēdē

KRISTĪNE DOKĀNE
aizstāvēs promocijas darbu “Rododendru un to sakņu endofītis-

ko sēņu mijiedarbības anatomiski fizioloģiskie aspekti un izman-


